

**TITAH UCAPAN  
D.Y.M.M. SULTAN SELANGOR  
DI ISTIADAT PEMBUKAAN PERSIDANGAN  
PENGKAL KETIGA DEWAN NEGERI SELANGOR  
YANG KEEMPAT BELAS TAHUN 2020  
PADA 16 MAC 2020  
DI DEWAN NEGERI SELANGOR**

---

Assalamu'alaikum Warahmatullahi Wabarakatuh,  
dan Salam Sejahtera.

Bismillahir Rahmanir Rahim.

Ahli-ahli Yang Berhormat Dewan Negeri Selangor,

Beta bersyukur ke hadrat Allah Subhanahu Wata'ala kerana dengan izin-Nya Beta dapat berangkat untuk menyempurnakan Istiadat Perasmian Mesyuarat Pertama Pembukaan Persidangan Pengkal Ketiga Dewan Negeri Selangor Ke-Empat Belas (14) pada hari ini.

Negeri Selangor merupakan sebuah negeri termaju dan berprestij di Malaysia. Ini adalah kerana sepanjang kewujudan negeri ini, ianya ditadbir oleh mereka yang berkeupayaan dan komited memastikan negeri ini menikmati pembangunan serta pertumbuhan ekonomi pesat.

Kestabilan dan kemakmuran ekonomi Selangor menjadikannya sebagai pemangkin ekonomi negara. Jumlah pelaburan dan perindustrian merekodkan prestasi yang cemerlang yang mana bagi tempoh Januari hingga September 2019, Selangor mencatatkan nilai pelaburan yang tertinggi dalam sektor perkilangan berbanding negeri-negeri lain di Malaysia dengan nilai pelaburan berjumlah Ringgit Malaysia Enam Belas Perpuluhan Empat Bilion (RM16.4 bilion) daripada Dua Ratus Tiga Puluh Dua (232) projek perkilangan yang diluluskan di Negeri Selangor.

Selangor kekal menjadi destinasi pilihan untuk pelaburan, terutamanya dari Taiwan sebanyak Ringgit Malaysia Tiga Perpuluhan Tiga Sembilan Bilion (RM3.39 Bilion), Jepun sebanyak Ringgit Malaysia Dua Perpuluhan Enam Tiga Bilion (RM2.63 Bilion) dan China sebanyak Ringgit Malaysia Satu Perpuluhan Tujuh Satu Bilion (RM1.71 bilion) dengan jumlah pelaburan langsung luar sebanyak Ringgit Malaysia Sebelas Perpuluhan Satu Tujuh Bilion (RM11.17 billion).

Pelaburan Dalam Negara yang diterima Selangor pada 2019 turut berada di kedudukan teratas mengatasi negeri-negeri lain dengan jumlah Ringgit Malaysia Lima Perpuhuan Dua Tujuh Bilion (RM5.27 Bilion). Natijah dari pelaburan -pelaburan tersebut telah menghasilkan sebanyak hampir Tujuh Belas Ribu (17,000) peluang pekerjaan berkemahiran tinggi.

Kerajaan Beta yakin kerancangan ekonomi yang sedang dinikmati Selangor akan diperkemaskan dan ditingkatkan dengan adanya Dasar Kelulusan 100 Hari yang mempermudah sebarang kelulusan perniagaan dan pelaburan atau *ease of doing business*. Dasar ini merupakan yang pertama seumpamanya di Malaysia dan akan merencanakan pertumbuhan sektor ekonomi di Selangor. Dasar Kelulusan 100 Hari ini merupakan penambahbaikan dari proses kelulusan yang sebelum ini mengambil masa hampir Dua Ratus Tujuh Puluh (270) hari.

Kerajaan Negeri mensasarkan jumlah pelaburan bernilai Ringgit Malaysia Dua Belas Bilion (RM12 Bilion) bagi tahun 2020. Walau bagaimanapun, keadaan ekonomi tahun ini dijangka suram akibat perang dagang China-Amerika Syarikat, ketidakstabilan politik di Timur Tengah serta yang terbaharu ancaman Covid-19.

Dijangka unjuran ekonomi yang lebih sederhana pada anggaran Tiga Perpuhuan Dua Peratus (3.2%) hingga Empat Perpuhuan Dua Peratus (4.2%).

Dewan Negeri Selangor telah meluluskan Belanjawan 2020 berjumlah Ringgit Malaysia Dua Perpuhuan Tiga Bilion (RM2.3 Bilion). Belanjawan yang telah dibentangkan oleh Memanda Dato' Menteri Besar ini juga telah menggariskan lima (5) paksi teras iaitu keupayaan ekonomi, pendidikan, keselamatan dan kesihatan, alam sekitar dan sosial bagi mencapai objektif lima (5) tahun akan datang. Kerajaan Negeri akan berupaya untuk mencapai keseimbangan antara usaha ke arah negeri pintar serta kemampunan pembangunan sosial yang adil.

Belanjawan 2020 dijangka akan mengalami defisit berjumlah Ringgit Malaysia Satu Ratus Tiga Puluh Tiga Juta (RM133,000,000) berpunca daripada peruntukan pembangunan yang diperlukan bagi pembangunan yang mampan.

Walau bagaimanapun, jumlah defisit ini menyaksikan penurunan berbanding jumlah defisit tahun 2019 yang diunjurkan iaitu Ringgit Malaysia Tiga Ratus Enam Puluh Juta (RM 360 juta). Antara perkara yang diberi keutamaan untuk dicapai oleh pentadbiran ini adalah penyempurnaan inisiatif Smart Selangor.

Beta difahamkan sebanyak Ringgit Malaysia Lima Puluh Juta (RM50 juta) telah diperuntukkan bagi mencapai hasrat ini yang bakal mengubah lanskap pentadbiran awam.

Sehingga kini, inisiatif-inisiatif Smart Selangor yang telah dilaksanakan terus mendapat sokongan rakyat kerana mampu memberi impak secara langsung terutamanya di dalam sektor penyampaian perkhidmatan awam. Seperti aplikasi *mobile* 'Smart Selangor Parking' untuk kemudahan pembayaran parkir 'on-street', aplikasi 'Waze' mengenai aduan jalan-jalan yang rosak, aplikasi 'Selangor Intelligent Transport System' dan aplikasi *e-wallet*.

Program-program peduli rakyat seperti skim mikrokredit HIJRAH, Kasih Ibu Smart Selangor bahkan perkhidmatan Bas Smart Selangor semuanya merupakan *social venture* yang cuba menyelesaikan masalah yang sama yang digariskan di dalam *Sustainable Development Goals* (SDG) yang disyorkan oleh *United Nation Development Programme* (UNDP).

Kerajaan Beta berharap agar lebih ramai rakyat dapat memanfaatkan aplikasi-aplikasi ini di samping membantu Kerajaan Negeri menyelesaikan permasalahan awam dengan lebih cepat.

Biodiversiti yang unik di Negeri Selangor perlu terus dipelihara dengan memastikan setiap perancangan dan pembangunan perlu dilaksanakan secara holistik bagi mewujudkan persekitaran kehidupan yang berkualiti dan pembentukan masyarakat yang sejahtera. Bagi tujuan tersebut, pada tahun 2020 Kerajaan Negeri akan memberi fokus kepada pewujudan Pusat Kitar Semula yang komprehensif di semua PBT dan Kampung Tradisi Terpilih di Negeri Selangor.

Seterusnya bagi memastikan kesan perubahan iklim serta pemanasan bumi dapat dikawal, Negeri ini harus memberi fokus kepada Pelaksanaan Tanam Pokok Dalam Bandar bagi melahirkan generasi akan datang yang menitikberatkan kepentingan memelihara alam sekitar.

Kegiatan mengimport plastik terpakai oleh kilang-kilang kitar semula plastik terpakai yang mencemarkan alam sekitar harus dibanteras agar Negeri Selangor tidak menjadi pusat pengumpulan sisa plastik. Ini boleh dilaksanakan melalui kerjasama bersepadu antara agensi-agensi penguatkuasa termasuk Jabatan Alam Sekitar (JAS) Negeri Selangor.

Selain isu plastik, beberapa insiden pencemaran sungai yang menyebabkan henti-tugas Loji Rawatan Air (LRA) dan gangguan bekalan air turut menjadi perhatian pihak Kerajaan Negeri. Kesemua insiden tersebut berjaya ditangani dalam tempoh 24 jam. Selain daripada itu, sebanyak sebelas (11) insiden kecemasan pencemaran sumber air telah berjaya dielakkan melalui tindakan pantas LUAS, Air Selangor, JAS dan lain-lain pihak terlibat daripada menyebabkan operasi LRA dan bekalan air terganggu.

Dalam hal ini, tindakan bersepadu antara semua agensi amat diperlukan bagi menangani isu ini secara kolektif berlandaskan bidang kuasa perundangan masing-masing. Menerusi Mesyuarat Pengurusan Tertinggi Menangani Pencemaran Sumber Air yang telah diwujudkan di peringkat negeri, satu rangka kerja jangka masa pendek dan panjang bagi menangani pencemaran sumber air Negeri Selangor sedang disediakan yang melibatkan kesemua agensi-agensi berkaitan. Berikutan negara sedang mengalami musim panas dan kering sehingga bulan Oktober, pembakaran terbuka yang berpotensi menyebabkan jerebu dan kemerosotan kualiti udara hendaklah dielakkan sama sekali.

Ini terutama kepada kawasan-kawasan hutan, tanah gambut, tanah pertanian dan tapak pelupusan sampah haram di negeri Selangor yang sering dan mudah untuk terbakar. Justeru, kawasan-kawasan ini hendaklah dipantau dengan rapi oleh pihak-pihak yang berwajib dan pemilik-pemilik tanah agar tidak berlaku pencerobohan untuk melakukan pembakaran secara terbuka.

Sungai merupakan nadi kehidupan dan menjadi aset penjana ekonomi di Negeri Selangor. Pembangunan yang pesat di lembangan sungai telah memberikan kesan terhadap kuantiti dan kemerosotan kualiti air sungai berpunca dari pelbagai aktiviti ekonomi di persekitarannya.

Pelbagai usaha dan inisiatif telah dilaksanakan Kerajaan Negeri dalam memastikan sungai diurus dengan baik dengan melaksanakan pendekatan Pengurusan Lembangan Sungai Bersepadu / *Integrated River Basin Management* (IRBM) yang memerlukan penglibatan semua pihak bagi menjamin kelestarian sumber air dan selaras dengan *Sustainable Development Goals* (SDGs) di peringkat global.



Konservasi yang terancang dengan penglibatan pelbagai pihak merupakan aspek utama dalam memastikan sasaran peningkatan kualiti air sungai dan juga ekosistem persekitarannya. Pembangunan *Blue Print* Pemuliharaan Sungai Negeri Selangor (2020-2025) akan dijalankan, melibatkan pelbagai peringkat seperti pendidikan alam sekitar dengan kolaborasi Institusi Pendidikan dan NGO dalam konservasi sungai; program Konvensyen Rakan Sungai Negeri Selangor, Program Sungai Angkat Negeri Selangor, Konsep *Goes Green* dalam pembangunan sepanjang sungai di samping kempen dan promosi konservasi sungai secara berterusan melalui media sosial.

Sehingga kini, dianggarkan Enam Belas (16) “Friends of River” diwujudkan di Lembangan Sungai Selangor, Sungai Langat dan Sungai Klang pada tahun 2019. Konsep ‘Gotong Royong’ secara mingguan yang dilaksanakan antara tonggak utama dalam memastikan kesepaduan dan kesinambungan berterusan antara semua pihak dalam aktiviti konservasi di sepanjang sungai yang secara tidak langsung meningkatkan rasa kepunyaan kepada sungai. Sasaran Dua Puluh Satu (21) Friends Of River akan diwujudkan dengan kerjasama pelbagai pihak pada tahun 2020.

Pembangunan bandar yang strategik menjadikan Negeri Selangor kekal menjadi pilihan penempatan warga bandar. Dalam memastikan keselamatan dan kesejahteraan rakyat di Negeri Selangor, Beta difahamkan Kerajaan Negeri telah memperuntukkan Ringgit Malaysia Dua Juta (RM2 juta) yang akan disalurkan kepada Persatuan-persatuan Penduduk melalui Pihak Berkuasa Tempatan sebagai satu geran komuniti bagi meningkatkan aspek-aspek keselamatan serta memberikan kesedaran kepada komuniti setempat tentang kepentingan mewujudkan suasana tempat tinggal yang selamat, aman dan harmoni.

Beta dimaklumkan bahawa dalam Belanjawan Selangor 2020, Kerajaan Negeri berhasrat menambah jumlah CCTV kepada Lima Ribu (5,000) unit di seluruh Negeri serta bekerjasama dengan Polis Diraja Malaysia bagi pelaksanaan Skim Polis Bantuan di PBT. Beta berkenan dengan langkah dan inisiatif Kerajaan Negeri ini untuk mewujudkan negeri yang selamat didiami oleh rakyat jelata. Kesusahan hidup golongan miskin bandar diberi perhatian istimewa oleh pentadbiran ini melalui program Food Bank Selangor dengan dana permulaan RM5 juta.

Bagi menjadikan keupayaan umat Islam yang berilmu dan bertamadun, peranan Institut Latihan dan Dakwah Selangor (ILDAS) akan dikembangkan. ILDAS bukan sahaja sebagai institusi latihan yang melatih pegawai-pegawai JAIS tetapi ia juga akan digunakan untuk menyelaraskan perkara-perkara mengenai kajian Islam, pengawasan ilmu teras dan pendidikan inklusif, pusat Islamisasi dan tranformasi, pusat bahasa dan antarabangsa dan pusat pengurusan standard dan inovasi serta pusat pendidikan Al-Quran. Selain itu juga, menjelang pertengahan 2020, Masjid Sultan Salahuddin Abdul Aziz Shah akan diupayakan sebagai pusat hab Al-Quran Negeri Selangor.

Dalam menjadikan institusi masjid dan surau sebagai pusat pengupayaan ummah, masjid dan surau akan difungsikan sebagai pusat ibadah, pusat ilmu, pusat dakwah dan pusat *social responsibility concern* pelbagai golongan masyarakat sekitar.

Sepanjang tahun 2019, Negeri Selangor telah mendapat penghargaan sebagai Negeri yang menerima pelaburan tertinggi. Negeri Selangor juga mendapat anugerah 'Juara Bebas Rasuah' daripada Suruhanjaya Perkhidmatan Awam, pengiktirafan Bangunan Rendah Karbon dan menaiktaraf Majlis Perbandaran Subang kepada Majlis Bandaraya Subang.

Ini menunjukkan betapa perkhidmatan awam Selangor boleh menjadi tanda aras kepada agensi-agensi lain sama ada di peringkat Negeri atau Persekutuan.

Beta berkenan dengan saranan Memanda Dato' Menteri Besar Selangor supaya perubahan paradigma penjawat awam dilakukan agar lebih berdaya saing, penolakan kepada mentaliti sebagai pembangkang dan budaya nilai-nilai kerja yang baik seperti berintegriti, bertanggungjawab, dan peduli rakyat wajar diterapkan dalam cara kerja Perkhidmatan Awam Selangor sehingga para penjawat awam negeri ini menjadi *outstanding* dan terkemuka.

Sesungguhnya Negeri Selangor ini adalah negeri yang makmur dan aman, dikurniakan masyarakat berbilang bangsa, agama dan adat resam. Perpaduan dan keharmonian ini adalah aset negeri yang harus dipertahankan dan dipelihara agar menjamin kestabilan dan kesentosaan negeri. Beta berkenan dan memandangi serius agar seluruh rakyat jelata di Negeri Selangor ini terus mengekalkan keharmonian dan kemakmuran yang dikecapi dengan mengukuhkan lagi perpaduan yang telah lama terjalin di antara berbilang bangsa dan agama.

Rakyat Beta hendaklah sentiasa menghormati di antara satu sama lain dan tidak membesarkan perkara-perkara yang menyentuh sensitiviti sesuatu agama, kaum, bangsa atau keturunan yang boleh menggugat keharmonian. Gunakanlah kemajuan teknologi yang ada sekarang ini untuk perkara-perkara yang positif dan boleh menyumbang kepada perpaduan masyarakat dan bukannya untuk menyebarkan fitnah dan berita palsu serta menghina seseorang yang boleh menyebabkan perpecahan masyarakat.

Beta berharap agar Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian dapat berbahas dengan produktif, membicarakan topik yang bermanfaat, mengutarakan isu-isu semasa dan cabaran yang mendatang serta mencambah buah fikiran yang bernas demi kesejahteraan rakyat yang Beta kasihi.

Di kesempatan ini juga suka Beta menasihati Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian agar sentiasa memelihara kestabilan politik dan pentadbiran Negeri Selangor ini. Rakyat sebenarnya telah penat dan gelisah melihat pergolakan politik yang melanda Negara semenjak selepas pilihanraya ke 14 yang lalu sehinggalah ke hari ini.

Ahli-ahli politik dilihat sering kali berbalah di dalam isu-isu politik yang tiada berkesudahan sehingga melupakan tanggungjawab sebenar mereka untuk melaksanakan amanah yang diberikan oleh rakyat untuk mentadbir Negeri bagi faedah kesejahteraan rakyat. Kita semua sedia maklum, betapa rakyat pada ketika ini sedang mengalami kesempitan hidup yang amat sangat dengan kos sara hidup yang semakin hari semakin meningkat akibat daripada kemelesetan ekonomi dunia, matawang ringgit yang semakin merudum, peluang pekerjaan yang semakin mengecil mengakibatkan pengangguran meningkat dan terakhir sekali penularan wabak covid 19 yang melanda dunia tatkala ini.

Di dalam menghadapi krisis dan kemelesetan ini, rakyat di Negeri Selangor memerlukan tumpuan Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian dalam menyelesaikan segala permasalahan bagi memastikan rakyat dapat keluar daripada kesempitan hidup. Ini akan hanya dapat dicapai dengan melahirkan idea-idea bagi melaksanakan dasar-dasar yang boleh memangkin pertumbuhan ekonomi yang mampan dan menguntungkan rakyat, bukannya sibuk berbalah di dalam merebut kuasa dan kedudukan. Wakil rakyat dipilih oleh rakyat adalah untuk bekerja serta berkhidmat membantu rakyat demi memastikan rakyat dapat mencapai kemakmuran serta menikmati kekayaan Negeri Selangor.

Beta tidak mahu ada di kalangan Ahli-ahli Yang Berhormat yang mempunyai hasrat dan niat untuk mengucar-kacirkan pentadbiran dan pemerintahan Negeri Selangor ini. Beta mahu Ahli-ahli Yang Berhormat berusaha di dalam memastikan kestabilan politik di Negeri Beta sentiasa terpelihara demi kesejahteraan rakyat Beta di Selangor.

Baru-baru ini kita telah melihat perubahan kepada tampuk pemerintahan Kerajaan Persekutuan yang diterajui oleh kerajaan Perikatan Nasional bagi menggantikan kerajaan Pakatan Harapan. Beta sendiri telah mengikuti perkembangan perubahan kuasa tersebut yang telah dilaksanakan oleh Seri Paduka Baginda Yang di-Pertuan Agong dengan cukup berhati-hati dan selepas perundingan yang teliti dan terbuka diadakan, selaras dengan peruntukan yang terdapat di dalam Perlembagaan Persekutuan .

Tohmahan berkaitan pembentukan kerajaan Persekutuan ini sebagai sebuah kerajaan pintu belakang ataupun satu rampasan kuasa adalah tidak bertepatan sama sekali dan ianya hendaklah segera dihentikan kerana Seri Paduka Baginda Yang di-Pertuan Agong telah diberi kuasa untuk menggunakan budi bicara Baginda sebagaimana yang diperuntukkan di dalam undang-undang.

Walaupun kerajaan negeri Selangor diterajui oleh kerajaan Pakatan Harapan namun demi kelangsungan pembangunan ekonomi dan kemakmuran rakyat Negeri Selangor, Beta mengharapkan satu kerjasama yang erat dapat dijalinan di antara kerajaan Negeri Selangor dan kerajaan Persekutuan. Beta tidak mahu disebabkan perbezaan tampok pemerintahan dan ideologi politik akan menyebabkan rakyat Negeri Selangor terpinggir di dalam arus pembangunan ekonomi dan sosial.

Beta sedar, dalam menegakkan pemerintahan berkonsepkan Demokrasi Berparlimen dan Raja Berperlembagaan, Institusi Raja tidak sepatutnya dilihat terlibat secara langsung dengan isu-isu yang berkaitan dengan politik dan seharusnya kekal sebagai sebuah badan yang mengatasi politik "*above politics*".



Namun demikian, sebagai Sultan di Negeri Beta, Beta bertanggungjawab untuk menasihati Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian agar tidak melakukan sesuatu tindakan yang tidak bertanggungjawab yang boleh merugikan rakyat Beta.

Di sini Beta ingin mengucapkan terima kasih kepada pihak Angkatan Tentera Malaysia, Polis Diraja Malaysia, Pasukan Bomba dan Penyelamat serta anggota keselamatan yang telah bertugas dengan penuh dedikasi bagi memastikan keselamatan rakyat dan Negeri Selangor terus didalam keadaan aman dan sejahtera.

Akhirnya, Beta berdoa semoga Negeri Selangor dan seluruh rakyat yang Beta kasihi hidup didalam keadaan yang damai dan tenteram di bumi yang bertuah ini serta sentiasa dilimpahi rahmat dan mendapat perlindungan Allah Subhanahu Wata'ala.

Ahli-ahli Yang Berhormat, Beta mengucapkan selamat bersidang.

Wabillahi Taufik Walhidayah, Wassalamualaikum  
Warahmatullahi Wabarakatuh